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 Title:  Reference  made  in  the  House  by  the  Speaker  on  the  occasion  of  World  Disability  Day.

 MR.  SPEAKER:  Hon.  Members,  today  is  being  observed  as  the  World  Disability  Day.  This  occasion  calls  for  recognition  of  the

 indomitable  spirit  of  the  disabled  people  and  expression  of  our  solidarity  with  them  in  their  endeavours  to  achieve  self-reliance

 and  economic  independence.

 On  this  day,  let  us  reiterate  our  resolve  to  strive  for  ensuring  equal  opportunities  and  rights  for  the  differently  abled  persons.

 It  is  not  my  fault  that  we  are  sitting  three  or  four  minutes  late.  I  hope,  this  will  not  be  repeated  any  time,  in  future  that  in

 the  morning,  we  have  to  wait  for  the  quorum  to  be  there.

 (Q.  No.  241)

 SHRI  N.S.V.  CHITTHAN  :  Mr.  Speaker,  Sir,  in  order  to  give  focus  to  issues  relating  to  women,  our  UPA  Government  has  created

 an  independent  Ministry  of  Women  and  Child  Development.  More  than  42  laws  related  to  women  administered  by  various
 Ministries  are  either  passed  or  under  the  scrutiny  of  our  Government.  Some  of  them  are:  The  Protection  of  Women  from

 Domestic  Violences  Act,  2005;  The  Hindu  Succession  Act,  1955;  prohibiting  arrest  of  women  after  sunset;  steps  are  being
 initiated  to  eliminate  female  foeticide;  amendments  are  also  considered  to  Dowry  Prohibition  Act,  1961;  Foreign  Marriages  Act,

 1961;  The  Plantation  Labour  Act,  1951.  ...(/nterruptions)

 MR.  SPEAKER:  What  is  your  question?

 SHRI  N.S.V.  CHITTHAN  :  I  am  coming  to  the  question.

 MR.  SPEAKER:  Please  do!

 SHRI  N.S.V.  CHITTHAN  :  Our  UPA  Government's  prestigious  Act,  the  National  Rural  Employment  Guarantee  Act,  2005  is

 focusing  the  impact  of  Government  spending  on  the  welfare  of  women.  One-third  reservation  for  women  in  legislatures  has  been

 maded€}  Interruptions)

 From  the  statement  laid  on  the  Table  of  the  House,  it  is  noted  that  5.18  million  women  were  employed  per  year.  During  2004-

 05,  about  61.8  per  cent  of  women  workers  were  illiterate.

 MR.  SPEAKER:  All  these  figures  are  there  in  the  reply.  You  need  not  quote  them  here.

 SHRI  N.S.V.  CHITTHAN  :  What  steps  the  Government  would  take  to  educate  them?  In  the  funds  allocated  for  2004-05,  it  was

 Rs.2,500  lakh;  but  in  2006-07,  it  has  been  reduced  to  Rs.1,600  lakh  and  only  Rs.1,597  lakh  has  been  released.  [r1]  What  are  the

 reasons  for  the  sharp  decrease  in  allotment  and  release?

 MR.  SPEAKER:  You  have  put  two  questions  together!

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  The  effort  is  to  provide  technical  education  to  women.  We  have  definitely  earmarked  not  only  funds,
 but  institutions  are  also  giving  special  training  to  women  in  the  country  through  the  ITIs  that  come  under  my  Ministry.  Our  effort

 is  to  at  least  reserve  30  per  cent  of  the  jobs  for  women  under  the  Rural  Employment  Guarantee  Scheme  which  is  achieved  too.

 There  is  no  dearth  of  funds;  it  is  only  the  spending  of  the  money  by  various  States  that  has  been  granted  the  necessary
 resources.

 SHRI  N.S.V.  CHITTHAN  :  The  cost  of  living  is  increasing  day  by  day,  both  men  and  women  have  to  work  and  earn  for  the

 planned  maintenance  of  the  family.  While  our  women  are  ready  even  to  serve  the  army,  there  are  specific  areas  like  education,  IT

 sector,  food  processing,  computers,  etc.,  where  women  can  be  absorbed  in  large  numbers.  As  the  earmarking  has  been  done  for

 women  in  NREG  Scheme,  as  the  hon.  Minister  has  just  mentioned,  may  I  ask  through  you,  Sir,  will  our  UPA  Government  initiate

 steps  to  give  more  than  one-third  reservation  in  specific  jobs  as  women  are  more  than  50  per  cent  of  our  population  and  what

 are  the  steps  that  it  would  take  to  encourage  self-help  groups  to  run  entirely  by  women?



 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  The  entire  effort  is  to  encourage  self-help  groups  in  the  country;  though  it  has  been  our  endeavour  to

 have  50  per  cent  reserved  for  women,  it  has  crossed  the  limit  of  50  per  cent;  and  about  80  per  cent  of  the  self-help  groups  are

 run  by  women  and  very  efficiently  run,  at  a  lower  rate  of  interest.  This  is  progressively  moving  and  women  are  taking  benefit.  As

 I  have  already  stressed,  our  entire  effort  is  to  empower  women  through  technical  education.  The  figures  with  respect  to

 education  will  also  show  that  a  large  number  of  women  are  progressing  in  eduation.

 ofach  करुणा  शुक्ला  :  अध्यक्ष  महोदय,  मंदी  जी  द्वारा  पू्ल  कुमार  'क'  में  कितनी  महिलाएं  शिक्षित  हैं  और  कितनी  अशिक्षित  हैं,  इसके  आंकड़े  उपलब्ध  नहीं  करवाए  गए  हैं।

 जो  आंकड़े  उपलब्ध  करवाए  गए  हैं,  वे  कामगार  महिलाओं,  सुनियोजित  महिलाओं  और  बेरोजगार  महिलाओं  की  ten  कितनी  है,  इस  बारे  में  हैं।  मैं  मंत्री  जी  से  इस  बारे  में  जाल ला
 चाहूंगी?

 दूसरा,  आज  के  ठिलों  में  बढ़ती  हुई  महंगाई  A  ale  सबसे  ज्यादा  कोई  परेशान  है  तो  हम  soi  हैं।  जहां  बहनें  शिक्षित  हैं,  वहां  भी  उन्हें  रोजगार  उपलब्ध  नहीं  है।  क्या  सरकार कोई

 ऐसी  योजना  बनाएगी  जिससे  ज्यादा  से  ज्यादा  महिलाओं  को  रोजगार  उपलब्ध  ढो,  क्योंकि  आप  सैल्फ  हैल्प  ग्रुप्स  में  बैंकों  से  जो  ऋण  देते  हैं,  महिलाएं  इतनी  शिक्षित  नहीं  हैं  कि
 बैंक  के  ऋण  की  पु क्या  को  पार  कर  Ach,  उन्हें  उसमें  परेशानी  आती  है  और  वे  छोटे-छोटे  रोजगारों  से  बैंक  को  ऋण  का  ब्याज  भी  उपलब्ध  नहीं  करवा  सकतीं,  मैं  मंत्री जी  से

 जानना  चाहती  हूं  कि  क्या  उल  बहनों  के  लिए  आप  कोई  ऐसा  बजट  बनाएंगे  जो  स्पेशल  उनके  लिए  रहे?  ...(ठ्यूवधान्)  रोजगार  एंटी  योजना  हो,  पु धान  मंत्री  सड़क  योजना

 का  ...(व्यवधान)

 MR.  SPEAKER:  You  have  said  it.  It  is  a  very  good  question;  let  him  reply.

 शीमती  करुणा  शुक्ला  :  माननीय  अध्यक्ष  जी,  यह  महिलाओं का  सवाल  हा  इससे  महिलाओं  का  भला  नहीं  हो  रहा  हैं।  महिलाएं  50  पुनीत  हैं,  इसलिए  उन्हें  अलग  से  रखा
 जाए।  मेंरे  ठो  प्र्  हैं  एक,  शिक्षित  और  अशिक्षित  महिलाओं  के  बरे  में  है  और  दूसरा,  क्या  उनके  लिए  अलग  से  निधि  की  व्यवस्था  करवाएंगे?...  (व्यवधान)

 अध्यक्ष  महोदय  :  आपने  पहले  प्र्  पूछ  लिया है|

 46  |  (व्यवधान)

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  Our  Government  has  started  gender  budgeting  and  all  the  Departments  of  the  Central  Government

 have  been  given  directives,  that  whatever  money  we  are  spending,  there  should  be  a  definite  allocation  for  spending  on  women.

 About  the  literacy  rate,  in  2001,  the  overall  literacy  rate  was  65  per  cent  with  female  literacy  rate  at  54  per  cent  and  male  literacy
 rate  of  75  per  cent.

 SHRIMATI  ARCHANA  NAYAK  :  May  I  know  from  the  hon.  Minister  of  Labour  and  Employment  as  to  what  is  the  future  planning
 of  the  Ministry  to  create  more  job  opportunities  for  women  because  getting  the  highest  professional  qualification  without  a  job
 will  make  them  feel  insecure  in  their  lives.  [msoffice2]

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  As  I  have  already  narrated,  the  best  way  to  empower  women  is  through  education.  To  tell  you  the

 fact,  I  had  visited  the  Delhi  University  Canteen  and  found  only  women  in  the  canteen.  When  I  asked  them  why  is  it  that  more

 number  of  women  are  there  in  the  canteen,  the  girls  told  me  that  they  had  come  through  merit.  If  you  go  through  the  Delhi

 University  you  will  find  more  number  of  women  in  the  colleges  because  of  merit.  Through  primary  education  we  have  been

 empowering  women  and  today,  women  are  reaching  the  top.

 श्रीमती सुमन  महतो  :  अध्यक्ष  महोठय,  माललीट  मंत  जी  ने  पू्ल  के  जवाब  में  बताया  हैं  कि  शाा्य  स्थिति  के  आधार  म  नर  2004-05  में  किये  गये  सर्वेक्षण  के  आधार  पर
 महिला  बेरोजगारों की  संख्या  4.05  मिलियन है।  मैं  जानना  चाहती  हूं  कि  क्या  सरकार  विशेष  भर्ती  अभियान  चलाकर  इन  बेरोजगारों  को  रोजगार  प्रदाठ  करने  का  विचार  रखती
 हैं?  यदि  ai,  तो  इसका  ब्यौरा  क्या  हैं?

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  In  the  organised  sector  women  are  getting  their  due  because  of  merit.  In  the  unorganised  sector,  as  I

 have  narrated,  we  have  got  various  schemes  under  which  women  are  getting  employment.  If  you  want,  I  would  narrate  all  such

 schemes.

 MR.  SPEAKER:  The  details  are  there.  If  you  like,  you  can  lay  it  on  the  Table  of  the  House.

 शुमाली  कृष्णा  तीरथ  :  माननीय  अध्यक्ष  महोदय,  मैं  आपके  माध्यम  से  sieht  जी  ने  जानना  चाहूंगी  कि  हमोर  पास  कितनी  स्किल्ड,  सेमी  स्किल्ड  और  अन स्किल्ड  विनेगर:  हैं|
 क्या  आपके  पास  अपगूंडेशन  ऑफ  स्किल्ड की  कोई  स्कीम है  जिससे सेमी  स्किल्ड  और  अनस्तित्व  वीमैक्स  हैं,  उनको हम  स्किल्ड  में  sass  कर  Ach?

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  We  have  introduced  schemes  whereby  unskilled  women  and  even  the  general  category  of  people  are

 provided  skills.  Even  the  technical  schools,  like  the  IITs  that  we  have,  we  are  trying  to  give  them  assistance  with  domestic



 funding,  World  Bank  funding  and  through  institutional  funding  so  as  to  upgrade  them  to  world  level  schools  of  technology.  When

 this  kind  of  education  is  provided,  we  can  provide  more  employment  opportunities  to  our  women.

 SHRIMATI  C.S.  SUJATHA  :  As  a  result  of  the  overall  changes  in  the  economy,  women  employment  share  has  increased  in  both

 industrial  and  service  sector  In  view  of  the  above,  whether  the  Government  of  India  is  considering  any  amendment  in  the

 Factories  Act  which  restricts  the  presence  of  working  women  in  the  premises  of  industrial  establishments  after  7.00  p.m.?  If  so,
 what  mechanism  is  going  to  be  evolved  by  the  Government  to  guarantee  the  safety  and  security  of  the  working  women?

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  We  have  relaxed  the  working  conditions  for  women  in  factories  so  that  they  get  equal  opportunities
 with  the  condition  that  they  are  fully  protected.  Special  facilities  like  rooms  are  provided  for  them  in  the  factories.

 MR.  SPEAKER:  Q.242.  Shri  G.M.  Siddeswara  Not  present.

 Q.243.  Shri  Jivabhai  A.  Patel.

 (  0.  No.  243)

 थी  जीवा भाई ए.  पटेल  :  माननीय  अध्यक्ष  महोदय,  मैरे  संसदीय  अत  मेहसाना  में  ओएनजीसी  द्वारा  भारी  माता  में  तेल  और  बस  निकाला  जा  रहा  है  लेकिन बस  और  तेल
 निकालने के  बाद  वे  भूमि  को  वैसे  ही  छोड़  देते  हैं  जिसके  कारण  किसान  खेती  नहीं  कर  पाते|  अस  निकालने  के  बाद  इस  पर  मृदा  परीक्षण  किया  जाता  हैं,  जो  संतोषजनक नहीं  है

 महोदय,  इस  तरह  से  मेरे  संसदीय  aq  में  उपजाऊ  भूमि  बंजर  होती  जा  रही  हैं  एवं  कई  खेतों  में  लीकेज  हो  रहा  है|  आज  भी  आप  देख  सकते  हैं  कि  गमन पुरा  गांव  में  किसानों  के

 खेत  में  ट्यूबवेल  से  जस  और  तेल  निकल  रहा  हैं।  (व्यवधान)

 MR.  SPEAKER:  What  are  you  doing?  Put  a  question  on  soil  testing.1R31

 oft  जीवाभाई  ए.  पटेल  :  महोदय,  मेंरा  प््ा  यह  हैं  कि  मेंरे  संसदीय  श  मेहसाना  जिले  में  भूमि  का  परीक्षण  कार्य  किया  गया  हैं,  उसके  क्या  परिणाम  निकले  हैं  और  सरकार
 उसके  बारे  में  क्या  कार्यवाही  कर  रही  हैं?

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Sir,  the  question  is  specifically  about  soil  testing.

 MR.  SPEAKER:  Yes.  That  is  what  I  was  saying.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Sir,  if  the  hon.  Member  wants  specific  information  about  Mehsana  District,  I  have  no  objection.  I  will

 collect  that  and  forward  it  to  the  hon.  Member.

 MR.  SPEAKER:  You  are  entitled  to  say  that.  You  can  ask  your  second  supplementary  relating  to  the  main  question.

 oft  जीवाआ्ई  ए.  पटेल  :  x  दूसरा  प्र्  यह  हैं  कि  यह  जो  aft  बेकार  हो  जाती  हैं,  उसका  परीक्षण  करने  के  लिए  और  उसे  उपजाऊ  बनाने  के  लिए  सरकार  द्वारा  कया  पुलिस
 किए  गए  हैं,  उनका  क्या  cellar  हैं?

 थी  शरद  पवार  :  महोदय,  सॉयल  टेस्टिंग  लेबॉरटरीज  के  माध्यम  से  मिट्टी  के  सैम्पल  लेकर,  उनका  एनालिसिस  करके  उसमें  क्या  डेफिशिएंसी  है,  उसकी  एक  रिपोर्ट  किसानों  को

 देने  का  प्रबंध  किया  गया  है।  जब  यह  रिपोर्ट  तैयार  की  जाती  है  तो  उस  डेफिशिंटंसी,  के  मद्देनजर  रखते  sv  किसानों  को  इसके  बारे  में  उपयुक्त  कदम  उठाने  की  सलाह  भी  दी  जाती

 है।  मेंरे  ख्याल  से  यह  उस  हेतु  विशेष  की  कोई  zai  समस्या  दिखाई  देती  हैं  जहां  ऑयल  एण्ड  कैस  के  इस्टेबलिशमेंट्स  हैं।  इसके  लिए  अलग  सें  देखना  होगा  और  वह  इन्फॉर्मेशन

 अलग  से  देखकर  सरकार  किसानों  को  सहायता  देने  को  तैयार  है।  यह  वहां  के  किसानों  की  कोई  अलग  समस्या  है,  इसमें  वहां  के  किसानों  को  सहायता  देने  की  तैयारी  सरकार

 की  रहेंगी,

 oft  हरिकेवल पूरा  :  महोदय,  देश  में  वर्तमान समय  में  1407  लाख  हेक्टेअर मिट्टी  संक्षरण,  बाढ,  पानी के  जमाव,  खार  व  सिल्ट  जमा  होनें  की  समस्या  से  पूभावित  है।  पूरे देश

 में  सरकार के  651  मृदा  परीक्षण केंद्र  हैं  एवं  122  मोबाइल  केंद्र  हैं।  ये  Hg  soll  क्षमता  A  कम  कार्य  कर  रहे  हैं।  अधिकांश  रासायनिक राद  से  प्रभवित  भूमि  का  परीक्षण ही  ये

 केंद्र  करते  हैं  जबकि  देश  में  बाढ़,  सूखे,  जल  बहाव  एवं  जल  कटाव  आदि  से  भूमि  की  उर्वरता  कम  हो  रही  है  क्या  इस  पर  सरकार  ध्यान  दे  रही  हैं?  भूमि  की  उर्वरता  धीरे-धीरे कम

 होने  से  लोग  खेती  से  दूर  होते  चले  जा  रहे  हैं।...  (व्यवधान)

 अध्यक्ष  महोदय  :  आपका  पूजन  क्या  हैं?

 oft  हरिकेवल YR  :  महोदय,  भूमि  की  उर्वरता  को  बलाए  रखने  के  लिए  किसान  अपने  अशुभ्र  का  पूयोग  कर  रहे  हैं  और  मृदा  परीक्षण  का  ज्ञान  उन  किसानों  को  मृदा  परीक्षण

 केंद्रों  के  वैज्ञानिकों  ।े  ज्यादा  हैं।  मृदा  परीक्षण  मंद्व  से  विशेष  सहायता  नहीं  मिल  रही  है।  मैं  आपके  माध्यम  से  मंत्री  जी  A  जाल ला  चाहता  हूँ  कि  क्या  देश  में  जल  बड़ाव  और  जल

 कटाव  सें  पूभावित  होने  वाली  मृदा  का  परीक्षण  किया  गया  हैं?  यदि  हां,  तो  इसके  क्या  परिणाम  सामने  आए  हैं?

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Sir,  as  the  hon.  Member  has  said,  there  are  651  soil  testing  laboratories  and  out  of  them  134  are  mobile.
 We  had  collected  some  of  the  samples.  In  the  year  2006-07,  70  lakh  samples  were  collected  and  detailed  report  was  given  to  the

 farmers.  If  the  hon.  Member  wants  any  specific  information  or  if  he  is  having  any  specific  question,  he  can  write  to  me,  I  will  take



 appropriate  action.

 MR.  SPEAKER:  Please  relate  your  questions  to  the  main  answer.

 of  सुभाष  महरिया  :  अध्यक्ष  महोदय,  जो  किसान  अपनी  मृदा  परीक्षण  कराने  के  लिए  लैबोरेटरीज  में  जाते  हैं,  वहां  उनसे  जो  एमाउण्ट  लिया  जाता  है,  उसके  बारे  में  क्या  सरकार

 आने  ताले  समय  में  किसी  yor  A  सब्सिडी  देने  का  परिधान  कर  रही  है  क्योंकि  किसान  इस  समय  पुत  तकलीफ  में  हैं  और  उनको  इस  सुविधा  की  कहुत  आवश्यकता  है।

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  It  is  a  State  subject  and  the  State  Government  takes  the  decision  as  to  what  money  should  be  charged.
 लैबोरेटरीज  सॉयल  टेस्टिंग  के  लिए  सिम्पल  लिमिटेड  एमाउण्ट  लेती  हैं|

 SHRI  ADHIR  CHOWDHURY  :  Sir,  according  to  the  Swaminathan  Committee  Report,  it  has  been  suggested  that  in  future  we  have

 to  devise  the  way  of  using  less  land  and  more  productivity.  In  that  regard,  soil  test  is  an  important  ingredient.  Already,  nutrients

 of  the  soil  have  been  decreasing  in  various  parts  of  our  country.  ;R41  Sir,  may  I  know  from  the  hon.  Minister  whether,  as  per

 reports  of  soil  testing,  the  level  of  soil  nutrition  has  decreased  in  the  States  where  Green  Revolution  was  started.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  The  major  States  which  had  practically  taken  care  of  foodgrains  in  the  country  are  Punjab  and  Haryana.

 Recently  we  have  been  facing  a  major  problem  in  these  two  States.  It  is  because  in  these  two  States  production  of  two  crops,

 namely,  wheat  and  rice,  has  become  much  popular  and  because  only  the  production  of  two  crops  are  being  taken  up

 continuously  and  since  they  are  consuming  water  continuously,  productivity  is  coming  down.  We  would  like  to  prepare  a  special

 programme.  We  are  discussing  this  issue  with  the  State  Government.  This  particular  problem  is  there  in  these  two  particular
 States.

 SHRI  RAVICHANDRAN  SIPPIPARAI  :  Sir,  today  a  very  large  number  of  agricultural  graduates  are  unemployed  in  this  country.
 Therefore,  I  would  like  know  if  the  Government  has  any  proposal  to  support  these  unemployed  agricultural  graduates  by  putting

 up  new  soil  testing  laboratories  in  the  country?

 MR.  SPEAKER:  At  last  he  has  brought  in  the  issue  of  the  scientists.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Sir,  as  I  have  said,  the  respective  State  Governments  have  already  set  up  soil  testing  laboratories.

 Recently,  the  Government  of  India  has  taken  a  decision  to  help  the  Krishi  Vigyan  Kendras.  Already  304  soil  testing  laboratories

 have  been  set  up  during  2004-05  and  2006-07.  There  is  no  specific  scheme  for  unemployed  agricultural  graduates.

 (  0.  No.  244)

 oft  रेवती रमन  सिंह  :  अध्यक्ष  जी,  विपरीत  aaa  के  कारण  पूरे  देश  में  कम  वर्षा  हो  रही  भत  कम  वर्षा  होने  से  फसलें  बड़े  पैमाने  पर  पूभावित  हुई  हैं,  जिससे  किसानों की  हालत
 बहुत  खराब  हो  रही  है।  मंदी  जी  ने  अपने  जवाब  में  कहा  हैं  कि  उत्तर  पूदेश  में  34  जिलों  में  कम  पानी  बरसा  हैं।  जब  कम  पानी  बरसा  हैं  तो  सभी  फसलें  खराब  हो  गई  हैं  और  रबी

 की  बुवाई  भी  नहीं  हो  पा  रही  |  उत्तर  पूदेश  सरकार  ने  केवल  बुंदेलखंड  के  सात  जिलों  को  सूखागूस्त  घोषित  किया  हैं।  क्या  भारत  सरकार  के  कृषि  मंत्री  जी  अपनी  ओर  से  घोषणा
 करेंगे कि  जिन  34  जिलों  में  कम  पानी  बरसा  हैं  और  फैसले  चौपट  डो  गई  हैं,  उन्हे  यूख़ागूस्त  इलाका  मानकर  सहायता  दी  जाएगी?

 off  शरद  पवार:  महोदय,  अभी  तक  उत्तर  पूदेश  सरकार  के  माध्यम  A  उन  जिलों  के  बारे  में  हमारे  पास  कोई  रिपोर्ट  नहीं  आई  है।  जब  पाली  कम  बरसता  हैं  तो  सूखे  की  परिस्थिति

 पैठा  होती  हैं।  इस  सम्बन्ध  में  राज्य  सरकार  भारत  सरकार  के  पास  रिपोर्ट  भेजती  है  और  फिर  हम  यहां  से  टीम  गठित  करके  उस  राज्य  में  सूखा  ysuida  जिलों  में  भेजते  हैं।  वह

 टीम  वहां  जाकर  परिस्थिति  को  देखती  है,  राज्य  सरकार  के  साथ  बातचीत  करके  फेल्दू  सरकार  को  रिपोर्ट  बीते  है।  उसके  बाद  केन्द्र  सरकार  उस  राज्य  के  उन  प्रभ्षतित  जिलों  में

 अगर  वित्तीय  मदद  की  जरूरत  हो  तो,  वह  वित्त  मदद  देने  का  निर्णय  लेकर  उल्हें  तद  मदद  देती  हैं।  जहां  तक  उत्तर  प्रदेश  सरकार  की  बात  है,  कुछ  जिलों  में  उसने  काम  उठाए  हैं,
 लेकिन  भारत  सरकार  के  पास  अभी  तक  कोई  मांग  नहीं  आई  हैं

 oft  रेवती रमन  सिंह  :  अध्यक्ष  जी,  मंत्री  जी  ने  अपने  जवाब  में  कहा  हैं  कि  उतर  सुदेश  सरकार  ने  सात  जिलों  के  अलावा  कोई  अन्य  रिपोर्ट  नहीं  भेजी  हैं।  मैं  आपके  माध्यम से

 उन्हें  कहना  चाहता  हूं  कि  आपके  लिखित  जवाब  में  जो  एनेक्स्चर  लगे  हुए  हैं,  उसमें  34  जिलों  में  कम  बारिश  होने  के  बीत  फही  गई  2  इलाहाबाद की  चार  तहसीलों  फोटांव,  dow,

 बारा  और  कराना  का  एरिया  पथरीला  और  पठारी  है।  वहां  के  बांधों  में  पानी  नहीं  है  और  नहरें  भी  नहीं  चल  रढ़ी  हैं  मैं  मंत्री  जी  A  कहना  चाहूंगा  कि  कया  वह  हमारी  सूचना  को
 संज्ञान  में  लेकर  उत्तर  पूदेश  सरकार  को  निदेश  देने  का  कष्ट  करेंगे  और  जो  हमने  बताया  हैं  उस  पर  सर्वे  कराकर  मदद  करने  की  कृपा  करेंगे?  [२५1]

 off  शरद  पवार  :  महोदय,  मैंने  खुद  ही  कहा  हैं  कि  उत्तर  प्रदेर  में  स्पेसिफिक ली  4  डिस्ट्रिक्ट  में  डैफिशिएंट  Yowia  हैं,  7  डिस्ट्रिक्ट में  स्टेन्ली  रेनवाल  है।  इसको  हमने
 स्वीकार  किया  हैं  कि  इस  तरह  की  इंफोर्मेशन  हमारे  पास  है।  मगर  कौनसी स्टेट  में,  कौनसी  डिस्ट्रिकट  में  और  जब  भारत  सरकार  की  तरफ  सें  मदद  देने  की  जरुरत  पड़ती  है  तो

 उसका  पूपोजल  भारत  सरकार  के  पास  आता  हैं।  अभी  तक  ऐसा  कोई  पूपोजल  भारत  सरकार  के  पास  आया  नहीं  है।  स्टेट  गवर्नमेंट  के  पास  सीआरएस  का  एकाउंट  है,  जिसका

 आधार  लेकर  उन्होंने  कुछ  कदम  उटाए  हैं।  माननीय  महोदय  का  कहना  हैं  कि  किसी  खास  डिस्ट्रिकट  की  समस्या  हैं,  वे  मुझे  लिखेंगे,  तो  मैं  उत्तर  फ्रैश  सरकार  का  ध्यान
 आकर्षित  करूंगा  और  उनसे  आवश्यक  कदम  उठाने  के  लिए  विनती  करुंगा,

 शी  ज्योतिरादित्य माधवराव  सिंधिया  :  अध्यक्ष  महोदय,  सूखे  के  कारण  आज  किसान  पूरे  देश  में  बेहाल  हो  रहा  हैं।  पिछले  हफ्ते  एक  प्र्  के  उत्तर  में  साइंस  एंड  टेक्नोलॉजी  के

 मिनिस्टर  माननीय  कपिल  सिबल  जी  ने  कहा  कि  उनके  मंत्रालय  ने  एक  लया  सॉफ्टवेयर  घोषित  किया  है,  जिसके  आधार  पर  हरियाणा  में  कई  टेस्टिंग  की  गयी  हैं,  जहां  सूखे  की



 फसल  की  अविष्यताणी)  की  जाती  हैं  कि  कितनी  उपजाऊ  फसल  उस  अेत  में  हैं।  मैं  आपके  द्वारा  पजलीट  मंत्री  जी  A  yor  करना  चाहता  हूं  कि  क्या  कृषि  मंत्रालय  साइंस  एंड

 टेक्नोलॉजी  मंत्रालय  के  साथ  बैठकर,  उस  सॉफ्टवेयर  सेटलाइट  परोगरमिंग  मेडल  का  विस्तृत  तरीके  से  पूरे  देश  में  ज्ञापन  करेगा  ताकि  किसानों  को  भी  उसकी  उपलब्धता  हो  सके
 और,  वे  सूखे  का  सामना  कर  सकें,

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  The  Ministry  of  Science  and  Technology  has

 developed  a  particular  type  of  technology,  उस  टेक्नोलॉजी  के  एक्सपेंरिमेंट्स हरियाणा  में  करने  का  काम  शुरु  ए  जब  यह  काम  शुरु  है  तो  उसमें  एग्रीकल्चर

 मिनिस्ट्री भी  सहयोगी  है,  स्टेट-गवर्नमेंट  भी  सहयोगी है।  रिपोर्ट्स  और  इनका  अनुभव  देखने  के  बाद  पूरे  देश  में  इसे  एप्लीकेशन  करने  की  बात  साइंस  एंड  टेक्नोलॉजी  मिनिस्ट्री
 के  सामने हैं|

 थी  मोहन  रावल  :  सर,  महाराष्ट्र  के  किसान  कहुत  दुष्चकू  में  फंसे  हुए  हैं।  हमारे  मिनिस्टर  साहब  महाराष्ट्र  से  हैं,  उन्हें  पता  है  कि  इरिगेशन  की  व्यवस्था  वहां  ठीक  नहीं  है।
 बारिश  पर  ही  सब  खेती  निरट  है।  मैं  माननीय मंत्री  जी  के,  आपके  माध्यम  से  पूछना  चाहता  हूं  कि  सूखे  की  वजह  से,  खेती  में  संकट  है  और  किसान  ऋण  लेने  के  लिए  पैसा  भरते
 हैं।  उन्होंने  लिखा है  कि  "It  is  primarily  the  responsibility  of  the  State  Governments  concerned  to  take  necessary  measures  in  the  wake  of

 natural  calamities  including  drought."  मैं  आपके  माध्यम  से  माननीय  मंत्री  जी  से  उनकी  ऋण-मुक्ति  की  प्रार्थजा  करता  हूं।  अगर  उनको  ऋण-मुक्ति  नहीं  होगी  तो

 उनका  भला  नहीं  होगा|  माननीय  पुरातन  मंत्री  द्वारा  पैकेज  देने  के  बाद  भी  किसान  आत्महत्या  कर  रहा  है।  करीब  30  हजार  से  ज्यादा  किसानों  ने  आत्महत्याएं  की  हैं।  क्या  आप

 उन्हें  आत्महत्या  करने  के  Beat  के  लिए  ऋण-मुक्ति  देंगे?  वे  इसी  वजह  से  आत्महत्याएं  कर  रहे  हैं।

 MR.  SPEAKER:  He  has  got  a  special  name  because  of  Maharashtra.

 Interruptions)

 MR.  SPEAKER:  Let  there  be  silence  in  the  House  as  it  is  a  very  important  matter.

 Interruptions)

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  This  particular  subject  regarding  rainfall  is  .relating  to  the  report  of  Meteorological  Department  in  the

 country  The  question  is  not  regarding  waiver  or  any  other  issue.  If  the  hon.  Member  wants  that  type  of  information,  I  will  require
 a  separate  notice  for  it.  ...(Jnterruptions)

 MR.  SPEAKER:  आपकी  मदद  करते  हैं,  आप  बैठ  onset;  The  entire  country  is  concerned,  I  am  sure,  about  the  suicide  of  farmers  which,

 according  to  me,  is  a  national  shame.  Therefore,  all  of  us  should  not  politicize  it  but  try  to  solve  this  issue  in  a  manner  which

 behoves  our  great  country.

 थी  अविनाश राय  खनना  :  अध्यक्ष जी,  मैं  आपके  माध्यम  से  माननीय  मंत्री  जी  से  जानना  चाहता  हूं  कि  जब  भी  किसान  की  बात  आती  हैं  तो  सब  जानते  हैं  कि  बिजली  उसे  पूरी

 नहीं  मिलती  हैं|  बाढ़  के  कारण  किसान  की  फसल  उराब  हो  जाती  है,  सूखा पड़  जाए,  तो  किसान  की  फसल  उराब  हो  जाती  है।  हर  सेशन  में  ये  समस्याएं  यहां  पर  उठती  हैं|  मैं

 माननीय  मंत  जी  से  जानना  चाहता  हूं  कि  राज्य  सरकर  और  फि्द्र  सरकार  आपस  में  बैठकर  क्या  कोई  ऐसी  नीति  बनाएंगी  कि  बाढ़  या  Bal  आये  तो  किसान  का  नुक़सान  उसे
 अपने  आप  दिया  जाए  क्योंकि  यह  बात  हम  हर  डिमांड  के  ऊपर  रखते  2  कई  लोग  आपको  अपूत  जहीं  कर  पाते  हैं  यहां  तक  कि  गिरदावरी  नहीं  हो  पाती  हैं|  क्या  राज्य  सटकें
 और  ठठ्दू  सरकार  बैठकर  निश्चित  रूप  से  बाढ़  और  सूखे  से  राहत  देगी  या  al?  [16]

 अध्यक्ष  महोदय  :  इन्होंने  बोला  है  कि  स्टेट-गवर्नमेंट  से  कोई  पूछताछ  आयेगा  तो  Sais}

 थी  शरद  पवार  :  अध्यक्ष जी,  आज  देश  में  इसके  लिए  कॉम-इंश्योरेंस की  स्कीम  चालू  हैं।  जो  किसान  अपनी  करप  souls  करते  हैं,  चाहे  सूखा  पड़े  या  बाढ़  से  नुक़सान  हो,
 उनको  इसका  कंपनसेशन  मांगने  का  अधिकार  हैं  और  इसका  पु बंध  किया  गया  है

 थी  मोहन  सिंह  :  अध्यक्ष जी,  राहत  कार्य  गृह-मंत्रालय  की  जिम्मेदारी  है  और  कृषि  sift  जी  कृषि  मंत्रालय  से  संबंधित  हैं|  इसलिए  मैं  समझता  हूं  कि  राहत  की  जो  पूरी  सूचना  होली
 चाहिए,  तह  कृषि  वभाा  के  जरिये  आ  हीं  पाई  है।  इस  ४४  मानसूल  की  विडम्बना  थी  कि  पूर्ती  जोल  में  तो  बारिश  खन  हुई,  दक्षिणी  जोन  में  भी  बारिश  हुई,  लेकिन  पश्चिमोत्तर  जोल

 में  ल्यूज बारिश  हुई।  इसमें  हरियाणा,  पंजाब,  पश्चिमी  उत्तर  yoor  और  उससे  जुड़े  हुए  उत्तरांचल  के  इलाके  बुरी  तरह  से  सूखे  से  पुराविद  हुए  और  बुंदेलखंड  की  हालत  तो  इतनी

 खराब  है  कि  वहां  धरती  we  रडी  हैं,  ज्वालामुखी निकल  रहा  हैं।  राज्य  सरकारों  की  शिथिलता  है  लेकिन  उसका  नुकसान  वहां  के  किसानों  और  गरीब  लोगों  को  नहीं  होना  चाहिए।
 करीब  150  रुपयें,  100  रुपये  के  चेक  किसानों  को  ...  (व्यवधान)

 MR.  SPEAKER:  I  have  allowed  the  matter  to  be  raised  already  in  the  House.

 oft  मोहन  Ris  :  महोदय,  मैं  माननीय  मंती  जी  A  इसलिए  सवाल  करना  चाहता  हूं  कि  भारत  सरकार  की  नजर  में,  राज्य  सरकारों  ने  सही  समय  पर  इनको  सूचना  नहीं  दी  तो
 यह  परिपाटी  हैं  कि  भारत  सरकार  स्वयं  अपनी  तरफ  से  अधिकारियों  का  एक  मंडल  सर्वेक्षण  के  लिए  अपनी  तरफ  A  भेजता  है  और  उसके  हिसाब  से  राज्यों  की  सहायता  की  जाती
 है।  मैं  माननीय  मंत्री  जी  सें  जालना  चाहता  हूं  कि  जिन  राज्यों  की  तस्वीर  इन्होंने  हमरे  सामने  रखी  हैं  कि  सबसें  अधिक  सूखा-गुप्त  थे,  उन  राज्यों  का  सर्वेक्षण  करने  के  लिए,
 क्या  भारत  सरकार  अधिकारियों  की  एक  टीम  अपनी  तरफ  से  स्वत:  भेजने का  कष्ट  करेगी?

 थी  शरद  पवार  :  महोदय,  हरियाणा  के  बारे  में  जो  बात  कही  गयी  हैं,  यह  बात  सच  हैं  कि  16  fRoaca a ae wa ss] में  बारिश  कम  हुड़ी  मगर  वहां  और  पंजाब  में  substantial  area  is

 under  irrigation,  इसलिए  बाकी  एरियाज  में  जेतजा  असर  ढोता हैं,  उतना  असर  यहां  नहीं  होता  है|  आज  पूरे  देश  की  स्थिति  देखने  के  बाद  एक  बात  मेरे  सामने  आई  है  कि

 उत्तर  पूदेंश  में  बुंदेलखंड  एरिया  के  जितने  डिस्ट्रिक्ट  हैं,  मध्य  प्रदेर  के  जितनें  डिस्ट्रिक्ट हैं,  वहां  की  स्थिति  गंभीर  मुझे  दिख  रही  है  लेकिन  राज्य  WOR  के  माध्यम  से  आज



 तक  हमें  कोई  पूतिवेठन  आया  नहीं  है।  बुंदेलखंड  की  पिछले  तीन  साल  की  स्थिति  देखने  के  बाद  मैं  इस  नतीजे  पर  आया  हूं  कि  भारत  सरकार  ने  डी  कोई  एक  टीम  बनाकर  वहां
 की  सरकार  के  अधिकारियों को  साथ  लेकर,  इसके  लिए  कोई  अलग  कदम  उठाने  की  आवश्यकता  है,  क्योंकि  पिछले  दो-तीन  साल  से  वहां  की  जो  स्थिति  है  वह  एबनॉर्मल  स्थिति

 बन  गयी  हैं  और  इसके  लिए  कुछ  करने  की  आवश्यकता  हैं।  इसलिए  एक  टीम  बनाकर  मैं  वहां  भेजने  वाला  हूं

 MR.  SPEAKER:  Q.  No.  245  Shri  Tukaram  Ganpatrao  Renge  Patil  not  present.

 Shri  L.  Rajagopal.

 (Q.  No.  245)

 SHRI  L.  RAJAGOPAL  :  Mr.  Speaker,  Sir  thank  you.  India,  after  surpassing  the  USA,  has  now  become  the  second  largest

 producer  of  cotton,  after  China.

 Cotton  farming  takes  place  in  more  than  nine  million  hectares,  with  an  average  yield  of  more  than  five  bales  per  acre.  If  you  see
 the  cost  of  seeds,  it  is  very  high.  In  fact,  the  Government  of  Andhra  Pradesh  has  gone  to  the  MRTPC  and  won  the  case,  because

 of  which  the  price  was  brought  down  from  Rs.  1,750  to  Rs.  750.

 I  want  to  know  from  the  hon.  Minister  whether  it  is  true  that  the  Central  Institute  of  Cotton  Research  is  working  to  release  25

 varieties  of  indigenous  Bt.  Cotton  which  are  better  suited  to  the  climatic  conditions  of  dry  and  rainfed  areas  and  also  expected  to

 be  sold  between  Rs.  50  and  Rs.  100  per  450  grams.

 अध्यक्ष  महोदय  :  इतना  लम्बा  पूजन  है|

 SHRI  L.  RAJAGOPAL  :  I  also  want  to  know  when  these  varieties  will  be  reaching  the  market.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  It  is  true  that  there  are  lot  of  advantages  in  Bt.  Cotton  and  it  is  also  true  that  there  are  a  lot  of  complaints
 about  the  Bt.  Cotton.  The  main  issue  which  has  been  raised  by  many  States,  especially  by  the  farming  community  with  the  State

 Government,  is  about  the  price.[msoffice7]  About  the  price,  it  is  true  that  Andhra  Pradesh  has  taken  certain  decisions.  Therefore,  the

 price  has  been  brought  down  there.  In  other  States  also,  companies  are  bringing  down  the  prices.  We  have  one  Cotton  Research

 Institute  located  in  Nagpur.  That  Institute  is  working  for  the  last  few  years  to  develop  an  indigenous  transgenic  variety.  But,  they
 have  not  reached  that  stage  where  we  will  be  able  to  release  that  variety.  Unless  and  until  that  variety  comes  in  the  market  for

 sale,  unless  and  until  we  get  clearance  from  the  Ministry  of  Environment  and  Forests  and  Agriculture  Ministry,  we  cannot  provide
 that  seed  for  sale.  It  is  only  after  getting  all  these  clearances,  that  it  will  be  possible.  We  are  trying  to  provide  a  sort  of  seed  to  the

 market,  but  we  have  not  reached  that  stage  as  yet.

 MR.  SPEAKER:  Thank  you.  Second  Supplementary,  please.

 SHRI  L.  RAJAGOPAL  :  I  would  like  to  know  from  the  hon.  Minister  the  details  of  cases  and  companies  behind  selling  fake  Bt.

 seeds  in  Andhra  Pradesh  during  the  last  3  years  and  the  number  of  such  cases  registered.  In  fact,  the  Minister  has  already  said

 that  80  cases  have  been  registered.  I  want  to  know  what  action  has  been  taken  against  them.

 अध्यक्ष  महोदय  :  मंत्री  जी  आपको  पूरी  डिटेल  कैसे  बता  सकते  हैं?

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  This  is  a  prerogative  of  the  State  Government.  The  State  Governments  have  communicated  to  me  that

 they  have  registered  a  certain  number  of  such  cases  and  the  cases  are  in  the  courts.

 SHRI  B.  MAHTAB  :  Bt.  Cotton  is  the  only  commercially  grown  GM  crop  in  India  which  got  the  approval  for  cultivation  in  2002.  I

 want  to  know  whether  it  is  a  fact  that  only  3  hybrids  of  Mahyco  were  approved  in  2002,  whereas  now  135  GM  cotton  varities  of

 16  companies  have  been  approved  by  Genetic  Engineering  Approval  Committee.  Have  any  field  trials  been  conducted?  If  so,  are

 there  any  laws  or  guidelines  governing  such  trials?  Have  any  violations  been  reported?  Is  it  a  fact  that  because  of  failure  of

 regulatory  mechanism,  States,  like  Orissa  and  Kerala  have  announced  not  to  allow  GM  plants  in  their  States?

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  This  process  started  in  our  country  with  MICO  which  was  taking  advantage  of  three  types  of  transgenic

 crops.  Now,  the  situation  is  something  different.  In  north  zone,  there  are  about  34  Bt.  cotton  hybrid  varieties.  In  central-north

 zone,  there  are  5  varieties.  In  central  zone,  there  are  47  varieties.  In  central-south  zone,  there  are  32  varieties.  So,  about  167

 hybrid  varieties  are  available  in  the  country  today.  Whenever  a  decision  is  taken  for  approval  of  these  varieties,  especially  Bt.

 cotton,  the  developer  has  to  take  trials  for  at  least  3  to  6  years  in  different  parts  of  the  State.  These  trials  are  under  the

 observation  of  Indian  Council  of  Agricultural  Research.  After  that,  these  trials  are  also  observed  by  the  Ministry  of  Environment

 and  Forests.  After  getting  clearances  from  both  the  organisations,  there  is  a  high  level  committee  which  studies  this  entire  issue



 and  decides  whether  we  should  allow  this  particular  variety  in  the  open  market  or  not.  So,  it  takes  practically  between  3  and  7

 years  and  one  has  to  consider  whether  it  is  environment-friendly,  whether  it  is  affecting  any  other  crop  or  not.  So,  all  these

 angles,  one  has  to  study  and  only  after  that,  some  variety  is  released  for  sale.

 SHRI  BALASAHEB  VIKHE  PATIL  :  I  would  like  to  know  from  the  Minister  by  when  the  existing  Act  of  1966  is  likely  to  be

 replaced.  In  2004,  a  Bill  was  introduced  in  Rajya  Sabha.  The  Standing  Committee  has  already  given  its  recommendation.  At  the

 same  time,  Farmers’  Rights  Act,  2001  is  also  there.  An  authority  in  this  regard  was  also  created  in  2005.  Due  to  the  fake  seeds,
 the  crop  has  become  dry  resulting  in  suicides.  By  when  are  all  these  Acts  likely  to  be  passed?  How  can  the  loss  be  recovered?  It

 will  be  recovered  from  the  seed  company  or  from  any  other  a[MSOffice8]gency.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Sir,  the  Bill  has  already  been  introduced  in  Parliament.  The  Standing  Committee  has  also  given  the

 Report  and  the  Bill  is  now  pending  before  Parliament.  Whenever  there  is  an  opportunity  to  take  a  final  view  on  the  Bill,  the

 Government  is  definitely  eager  to  take  an  early  action.

 (  0.  No.  246)

 श्रीमती किरण  माहेश्वरी  :  अध्यक्ष  महोठय,  माननीय  मंत्री  जी  ने  सभापटल  पर  जो  उत्तर दिया  हैं,  उसमें  बताया  गया  हैं  कि  एयरटेल,  रिलायंस  और  वीएसएनएल की  इंटरनेशनल

 लेवल  पर  जो  पास  रेत  हैं,  वह  बीएसएनएल  के  कम्पैंटिटिवली  की  पत्स  रेट  A  काफी  कम  है।

 मैं  आपके  माध्यम  से  माननीय  मंत  जी  A  पूछना  चाहती  हूं  कि  क्या  सार्क  देशों  में  टेड  को  पूमोट  करने  की  हष्टि  से  सरकार  यह  नहीं  सोचती  है  कि  बीएसएनएल  की  पास  रेट
 इंटरनेशनल  लेवल  पर  दूरसंचार की  अन्य  सेवाओं  से  और  कम  होली  चाहिए?

 डॉ.  शकील  अहमद  :  अध्यक्ष  महोदय,  हर  टेलिकॉम  आपरेटर  की  पत्स  रेट  फिक्स  नहीं  होती  है।  काल  का  समय  भी  अलग  होता  हैं  कहीं  तीन  मिनट  का  पास  रेट  होता  है,  कहीं
 30  wus wi uca Xe aa 2, का  पास  रेट  होता  हैं,  हर  आपरेटर  की  काल्स  की  अलग-अलग  पास  रेट  होती  हैं  इसलिए  एक  यू निमि टी  संभव  नहीं  हैं।  सार्क  देश  हमारे  मित  राष्ट्र  हैं  और  उनमें

 हमारी  बीएसएनएल की  जो  पीएसयूज़  हैं,  उनके  अलाता  टैरिफ  फिक्स  करने  का  अधिकार  ट्राई  को  हैं।  ट्राई  सर्टेठ  इंस् ट्रक शंस  के  साथ  seller  at  में  जो  हमारे  आम  आदमी  हैं,  उन्हें

 सुविधा  देती  है।  उसके  अलावा  फोर  बिररेंस  के  लिए  यह  है  कि  जिस  कंपनी  से  लोगों  को  फायदा  पहुंचेगा,  उसका  सिम  वे  इस्तेमाल x x  जिस  कम्पनी  से  फायदा  नहीं  होगा,

 उसका  सिम  वे  इस्तेमाल  नहीं  कोंे।.  हम  इस  मत  के  अवश्य  हैं  कि  सार्क  देश  हमारे  नीतू  देश  हैं,  पड़ोसी  देश  हैं,  इसमें  टेलिकॉम  की  सुविधाएं  ज्यादा  अच्छी  और  ज्यादा  सरल  डोली
 वाहिएा

 अीअत  किरण  माहेश्वरी  :  महोठय,  इस  जवाब  से  मैं  संतुष्ट  नहीं  हूं,  क्योंकि  मुझे  लग  रहा  हैं  कि  कोई  निश्चित  समय  नहीं  बताया  गया  हैं  कि  हम  कब  तक  HII,  हगाटी  जो
 इंटरनेशनल  लांग  डिस्टेंस  की  सेवाएं  हैं,  वे  केवल  एयरटेल,  रिलायंस  और  वीएसएनएल  दे  2  हैं  जबकि  बीएसएनएल  में  अभी  तक  इंटरनेशनल  लांग  डिस्टेंस,  जिसे  आईएलडी

 कहते  हैं,  वे  सेवाएं  अभी  तक  बीएसएनएल  ने  शुरू  नहीं  की  हैं।  ्  बं  की  सेता  ढाी  Bl  रुपए  पूति  महीला  रेजिडेंशियल  परपज  के  लिए  दी  जाती  है  और  अगर  अनलिमिटेड  सेवाएं
 लें  तो  off  सौ  रुपया  पूति  गहीठ  है|

 यदि  हम  बॉड  ds  सेवा  यूज  करते  हैं  तो  सात  at  रुपए  पूति  गहीला  देना  होता  है|  मेरा  माननीय  मंत्री  जी  से  सवाल  है  कि  क्या  बिजनेस  परपज  के  लिए  न्  बैं  सेवा  ललिभिटिड

 करने  के  बारे  में  सरकार  का  कोई  विचार  हैं?  अगर  हैं  तो  कब  तक  शुरू  करेंगे?

 डा.  शकील  अहमद  :  जैंसा  मैंने  कहा  कि  आरीण  क्षेत्रों  में  निश्चित  रेट  को  फिक्स  करने  का  अधिकार  ट्राइ  का  है।  उसके  बाद  अलग-अलग पैकेज  हैं,  जो  अलग-अलग  टेलिकॉम
 कम्पनी  करती  हैं।  कहीं  रेंटल  कम  हैं,  कहीं  ज्यादा  है,  कहीं  पत्स  रेट  कम  हैं,  कहीं  ज्यादा  है।  हमने  इनिशियल  फेज  में  बीएसएनएल  का  धत  बंड  ठो  सै  सिटीज  में  शुरू  किया

 था|  अब  हमने  लगभग  4000  जगह  पर  न्  बैंड  के  कनैक्शन  दिए  हैं।  बिजनेस  और  प्राड़वेत  ऑपरेटर्स  में  अभी  कोई  विभिन्नता  नहीं  हैं,  लेकिन  निश्चित  रूप  से  हम  चाहते  हैं  कि

 gis  ds  की  ढट  और  ज्यादा  से  ज्याठा  सस्ती  हो,  जिससें  ज्यादा  से  ज्यादा  लोग,  चाहे  बिजनेस  के  लिए  यूज  करैं  या  डोमेस्टिक  यूज  करैं,  ज्यादा  से  ज्याठा  यूज  कर  x  हमनें

 इस  साल  बै  मिलियन  नए  gis  बैंड  देने  का  लक्ष्य  तय  किया  है|

 श्रीमती किरण  माहेश्वरी  :  अध्यक्ष  महोदय,  मेरा  प्र्  था  कि  बिजनेस  परपस  के  लिए  क्या  अनलिमिटेड  करेंगे,  इसका  उत्तर  नहीं  मिला  है|

 डॉ.  शकील  अहमद:  महोदय,  समय-समय पर  टेलिकाम  कम्पनियां  अपना  प्पोज़ल  पुस्तक  करती रहती  हैं  और  उपभोक्ताओं को  जो  पैकेज  पंसद  आता  है,  उसका लाभ  उठाते  हैं|

 सरकार  निश्चित  रूप  A  प्रड  का  एक्सटेंशन  चाहती  है,  कगाी  बीएसएनएल  कम्पनी  चाहती  है  और  हमारा  GS  ds  बहुत  सफल  हुआ  है,  बल्कि  हमें  अफसोस  है  कि  जितनी

 हमारी  डिमांड  है,  उतना  हम  नहीं  दे  पा  रहे  हैं।  हम  जल्दी  A  ace!  उसे  पूरा  करने  की  कोशिश  करेंगे।  डेफ्रेंट  पैकेजिज़  में  उपभोक्ताओं  को  जो  सुविधा  होती  हैं,  उस  पैकेज को
 उपभोक्ता लेता  हैं।

 MR.  SPEAKER:  So  you  have  no  proposal  to  160006.1२91

 SHRI  A.V.  BELLARMIN  :  Sir,  I  want  to  know  whether  the  Government  will  consider  to  remove  the  disparities  in  the  tariff  rates

 among  the  tele-service  providers  in  India  and  ensure  a  uniform  tariff  levied  through  the  country  the  first.

 MR.  SPEAKER:  He  has  answered  it.



 THE  MINISTER  OF  COMMUNICATIONS  AND  INFORMATION  TECHNOLOGY  (SHRI  A.  RAJA):  Sir,  I  may  be  permitted  to  add  to

 that.  The  problem,  as  my  colleague  has  put  it,  is  that  the  tariff  is  not  fixed  by  the  TRAI,  who  is  the  regulator  supposed  to  fix  the

 tariff.  The  concept  which  is  being  given  by  the  tariff  is  the  concept  of  forbearance.  We  have  a  healthy  competition  between  the

 existing  operators.  They  are  at  liberty  to  have  various  packages,  as  my  colleague  put  it.  Sometimes,  the  rental  charges  may  be

 free,  the  pulse  rate  may  be  high  or  they  can  reduce  the  pulse  rate  and  rental  charges  may  be  in  excess,  including  the  other

 facilities.  Likewise,  they  are  giving  separate  packages.

 Even  in  the  other  House,  when  I  was  responding  to  a  question,  a  specific  question  was  asked  by  an  hon.  Membera€!

 MR.  SPEAKER:  You  need  not  refer  to  that.

 SHRI  A.  RAJA:  Sir,  even  here,  generally,  ।  am  being  asked  by  the  hon.  Members  whether  the  tariff  is  going  to  be  fixed  or  not.

 This  point  is  well  taken  for  the  last  15  days  in  both  the  Houses.  We  have  decided  that  let  us  refer  the  matter  back  to  the  Regulator
 and  if  any  solution  is  available,  then  I  will  come  back  to  the  House.

 off  शैलेन्द्र  कुमार  :  अध्यक्ष  महोदय,  श्रीमती  किरण  माहेश्वरी  ot  बहुत  अच्छा  सवाल  शुल्क  दरों  के  संबंध  में  किया  हैं  जिस  का  माननीय  मंत  महोदय  ने  उत्तर  भी  दिया  हैं।  बेहतर

 नैट  वर्क  और  बेहतर  सर्विस  पर  सब  कुछ  डिपेंड  करता  हैं।  विभिन्न  कम्पनियों  की  जो  दरें  और  नैट  वर्क  हैं  उसके  मुकाबले  बीएसएनएल  का  पत  कम  रिसपौंस  आ  रहा  हैं।  उत्तर

 में  2aण  क्षेत्रों  की  भी  बात  कही  गई  है।  मैं  मंत्री  जी  से  कहना  चाहता  हूं  कि  वहां  की  स्थिति  बहुत  खराब  हैं|  आज  जहां  भी  पीसीओ  धारक  हैं  जो  अपने  पीसीओ  लगा  कर  व्यवसाय

 कर  रहे  हैं,  बीएसएनएल  को  छोड़  कर  अन्य  कम्पनियों  के  oz  संचार  पर,  पीसीओ  पर  डिपेंड  कर  wz  हैं।  क्या  सरकार  पूतियोगिता  में  आने  के  लिए  बीएसएनएल  की  नैटवर्किग
 सुविधा  को  बढ़ाने  और  उनकी  दगें  में  कमी  करनें  का  परिधान  करेगी?

 SHRI  A.  RAJA:  Sir,  again  the  quality  also  is  being  controlled  and  monitored  by  TRAI.  I  have  not  come  across  any  specific

 allegation  against  BSNL  or  MTNL,  owned  by  the  Government  as  PSUs,  that  the  quality  of  services  are  comparably  less  than  the

 other  private  operators.  With  regard  to  the  rural  tele-density,  we  have  achieved  more.  The  Government  commitment  is  that  by
 2007,  we  have  to  reach  seven  percent,  but  we  have  reached  more  than  that.

 MR.  SPEAKER:  Q.No.247  Shri  Bapu  Hari  Chaure  not  present.

 Shrimati  Bhavana  Pundalikrao  Gawali  not  present.

 Q.No.  248  Shri  Prakash  B.  Jadhao  not  present.

 Shri  Chandra  Mani  Tripathi

 (  0.  No.  248)

 oft  चन्द्र  मणि  पाठी  :  अध्यक्ष  महोदय,  मैंने  कृषि  मंत्री  जी  से  कपास  हेतु  ज्यूलतल  समर्थन  के  संबंध  में  पूभ्  किया  था|  माननीय  मंत्री  जी  वे  अपने  जतान  में  कहा  हैं  कि  भारत

 सरकार  कृषि  लागत  और  मूल्य  आयोग  की  सिफारिशों  के  आधार  पर  कपास  की  दो  मूल  किस्मों  अर्थात  मध्यम  स्टेपल  कपास  तथा  लंबे  स्टेपल  वाली  कपास  के  लिए  राष्ट्रीय  स्तर

 पर  न्यूनतम  समर्थन  मूल्य  निर्धारित  करती  है|  ये  तो  माननीय  मंत्री  जी  ने  बता  दिया  हैं  लेकिन  मैं  जानना  चाहता  हूं  कि  एक  क्विंटल  कपास,  जिसका  इन्होंने जत  किया  है,  उसे

 पैठा  करने  के  लिए  लागत  यवव  कया  हैं?  क्योंकि  कारखानें  में  aél  कपास  जाती  हैं  और  जब  कपड़ा  बनता  हैं  तो  उसका  मूल्य  आसमान  छूके  लगता  हैं।  लेकिन  जब  किसान  को  देने

 का  समय  आता  हैं  तो  गोलमोल  जवाब  दिया  जाता  हैं  और  उन्हें  वाजिब  समर्थन  मूल्य  नहीं  मिल  पाता  है।  मैं  जानना  चाहता  हूं  कि  एक  क्विंटल  कपास  के  उत्पादन  में  वास्तविक
 कितना खर्च  आता  है  और  उसके  आधार  पर  कितना  समर्थन  मूल्य  निर्धारित  किया  गया  हैं?

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  It  has  also  been  given  in  the  Reply  that  the  weighted  average  of  A2  and  FL  costs  per  quintal  is  Rs.

 1528.11.  This  is  for  the  cotton  season  of  2007-08.  Of  course,  this  is  a  weighted  average  for  all  over  India.  Andhra  Pradesh  has  a

 different  situation;  Andhra  Pradesh  has  got  Rs.  1163  per  quintal  cost;  Gujarat  has  got  Rs.  1420  per  quintal  cost;  Haryana  has  got
 Rs.  1349  per  quintal  cost.  Like  that,  it  differs  from  State  to  State,  but  the  weighted  average  is  Rs.  1,528  per  quintal.  When  the

 1,528  is  the  weighted  average  for  the  whole  country,  the  MSP  for  the  medium  staple  has  been  given  Rs.  1,800  per  quintal  and

 for  short  staple  it  is  given  Rs.  2,030  per  quintal.  But,  as  on  today,  whatever  information  I  am  getting,  today's  market  price  is

 higher  than  the  price  which  has  been  fixed  by  the  Government  of  India.  In  fact,  the  purchases  from  the  Cotton  Corporation  of

 India  are  also  not  up  to  the  mark.

 oft  dog  मणि  पाठी  :  महोदय,  इन्होंने  जिस  चीज  का  जिक  किया  हैं  मैंने  उसे  देखा  है  लेकिल  मैं  पर्टिकुलर  जानना  चाहता  हूं  कि  कितनी  लागत  या  खर्च  आता  हैं  और  उसकी

 तुलना  में  कितना  समर्थन  मूल्य  आता  हैं?  लेकिन  माननीय  मंत  जी  नें  इसका  जवाब  नहीं  विया  महाराष्ट्र  में  सबसे  ज्यादा  किसान  आत्महत्या  कर  रहें  हैं  और  माननीय  मंत  जी
 महाराष्ट्र से  आते  हैं,  क्या  वे  किसानों  के  हितों  के  संरक्षण  के  लिए  कोई  कारगर  उपाय  We!  कि  समर्थन  मूल्य,  जो  आज  निर्धारित  किया  गया  है  उससे  ज्यादा  समर्थन  मूल्य  दे
 दिया  जाए?

 MR.  SPEAKER:  He  is  a  Minister  for  India.

 थी  शरद  पवार  :  यह  पॉलिसी  पूरे  देश  के  लिए  हैं  इसमें  महाराष्ट्र  इन्क्लूड  है।  As  1  said,  the  weighted  average  cost  per  quintal  is  Rs.  1,528;  and  it  is

 given  Rs.  2,000  per  quintal.  a€!  (Interruptions)



 SHRI  K.S.  RAO  :  The  hon.  Minister  in  his  reply  has  stated  that  the  CACP  is  deciding  the  Minimum  Support  Price  on  the  basis  of

 the  projected  cost  of  production  where  he  says,  it  is  measured  in  terms  of  A2+FL  costs,  all  expenses  in  cash  and  kind  including
 the  rent  paid  for  the  leased-in  land  and  imputed  value  of  wages  of  the  family  labour.

 MR.  SPEAKER:  That  is  there.

 SHRI  K.S.  RAO  :  Yes,  Sir.  What  I  want  to  say  is  that  a  lot  of  cotton  growers,  cotton  growing  farmers  are  committing  suicides  on

 the  basis  that  they  are  not  getting  even  the  input  cost  in  their  own  land  where  they  are  not  paying  lease,  whereas  the  hon.

 Minister  says  he  is  including  even  the  leased-in  land  price.  Actually  even  this  year  there  were  cases  of  suicides,  and  there  is  huge
 demand  uproar  to  increase  the  MSP  of  the  cotton  from  Rs.  2,000  per  quintal  to  Rs.  3,500  per  quintal.  So,  I  would  like  to  know

 from  the  hon.  Minister  whether  he  will  verify  whether  this  rent  of  leased  land  also  is  included  in  the  price  correctly.

 MR.  SPEAKER:  He  has  said  that.

 SHRI  K.S.  RAO  :  He  has  said  it.  If  so,  I  would  like  to  know  whether  he  will  consider  the  demand  of  the  cotton  growers  to

 increase  the  price  to  Rs.  3,500  per  quintal.

 SHRI  SHARAD  PAWAR:  Generally,  when  we  get  a  report  from  the  CACP,  CACP  does  not  take  a  final  view  about  the  price.

 Ultimately,  the  Cabinet  takes  a  final  decision  about  CACP  on  the  basis  of  the  recommendation  of  the  CACP.  Whatever  the  decision

 has  been,  that  decision  has  been  taken  for  the  whole  yearly  cotton  season  and  for  the  entire  country.  [rio]

 You  cannot  change  the  decision  for  every  month  or  every  year  because  that  will  invite  a  serious  problem.  I  have  to  make  one

 position  very  clear.  When  there  is  a  shortage,  in  that  year  the  Government  do  announce  an  additional  bonus  but  for  the  last  two

 years,  the  country's  cotton  production  is  one  of  the  highest,  which  the  country  has  seen.  Secondly,  the  domestic  and  international

 markets  are  also  very  good,  and  that  is  the  reason  why  there  is  no  other  decision  has  been  taken.

 थी  रामदास  आठवले  :  अध्यक्ष  महोदय,  कपास  WI  उत्पादन  महाराष्ट्र  राज्य  के  विदर्भ  sig  में  सबसे  ज्यादा  होता  हैं  और  वहां  गन्ने  का  उत्पादन  भी  भ  ज्याठा होता  (00  जिस

 तरह  Fool  से  शुगर  बनाने  के  लिए  कोऑपरेटिव  शुगर  फैक्टरी  का  निर्माण  किया  गया  हैं,  उसी  तरह  से  कपास  उत्पादकों  के  लिए  जो  कपड़ा  बनाने  की  मिले  हैं,  उन्हें भी

 कोऑपरेटिव  लैवल  पर  करनें  के  न,  में  सरकार  को  निर्णय  लेना  चाहिए।  मैं  जानना  चाहता  हूं  कि  क्या  कपास  के  लिए  कोऑपरेटिव  में  इसी  तरह  का  पूयोग  करनें  की  सरकार  की

 तमना  हैं?

 off  शरद  पवार  :  महोदय,  हालांकि  कुछ  राज्यों  ले  इस  a  में  डिसीजन  लिया  है  जहां  तक  महाराष्ट्र  की  बात  उन्होंने  कही  है,  महाराष्ट्र  में  सीलिंग  पीकिंग  मिल  कोऑपरेटिव  लैवल

 पर  रबड़ी की  गई  हैं।  साथ  ही  साथ  कुछ  जिलों  में  कोऑपरेटिव  स्पिनिंग  मिलों  का  भी  इंतजाम  किया  गया  हैं।  मगर  पिछले  कई  सालों  से  कोऑपरेटिव  सैक्टर  का  खास  तौर  पर

 स्पिनिंग  मिल  के  बारे  में  अनुभव  अच्छा  नहीं  S|  वहां  की  सभी  स्पिनिंग  मिलों  को  बड़ा  नुक़सान  हुआ  हैं  और  यह  समस्या  राज्य  सरकार  के  सामने  भी  हैं।

 MR.  SPEAKER:  Q.  No.  249  Shri  Rayapati  Sambasiva  Rao  not  present.

 Shri  S.K.  Kharventhan.[hi1

 (Q.  No.  249)

 SHRI  S.K.  KHARVENTHAN  :  Sir,  construction  workers  are  a  part  of  the  country's  unorganized  sector,  which  accounts  for  93  per
 cent  of  the  total  workforce  of  457  million  people.  However,  their  situation  has  not  improved  since  Independence.  They  have  no

 guarantee  of  regular  employment  and  they  work  for  low  wages  without  medical  and  other  benefits.

 The  Committee  headed  by  Dr.  Arjun  Sengupta  has  recommended  various  benefits  like  health  insurance,  maternity  benefits,
 insurance  to  cover  natural  and  accidental  death,  old  age  pension,  etc.  ...(Jnterruptions)

 MR.  SPEAKER:  Please  put  your  question.  There  is  not  much  time.

 SHRI  S.K.  KHARVENTHAN  :  Sir,  I  would  like  to  know  from  the  hon.  Minister  whether  all  the  recommendations  contained  in  Dr.

 Arjun  Sengupta's  Committee  Report  have  been  implemented.  If  not,  the  reasons  thereof  and  the  time  by  which  it  is  likely  to  be

 implemented.



 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  Sir,  as  far  as  construction  workers  are  concerned,  there  are  already  Acts,  that  is,  the  Construction

 Workers  Regulation  of  Employment  and  Conditions  of  Service  Act,  1996  and  the  Building  and  Other  Construction  Workers

 Welfare  Cess  Act,  1996.  Sir,  through  these  Acts,  we  have  been  able  to  provide  social  security  to  the  workers  in  case  of  accidents,
 loss  of  limbs  and  death,  and  this  cess  is  being  used  for  the  welfare  of  the  construction  workers.

 Other  than  that,  the  question  raised  by  the  hon.  Member  is  about  Dr.  Arjun  Sengupta  Committee's  Report.  Sir,  the  Unorganized
 Sector  Workersਂ  Bill  has  been  introduced  in  both  the  Houses  of  Parliament  and  we  will  be  able  to  deal  with  the  problem  of  the

 construction  workers.

 SHRI  S.K.  KHARVENTHAN  :  Sir,  the  Government  of  Tamil  Nadu  has  implemented  their  own  legislation  for  the  welfare  of  the

 building  and  other  construction  workers  and  formed  the  'Tamil  Nadu  Construction  Workersਂ  Welfare  Board’  for  them.  Some  States

 have  implemented  the  Central  legislation  and  the  remaining  States  have  not  implemented  any  laws  for  their  welfare  so  far.

 I  would  like  to  know  whether  the  Union  Government  has  issued  any  orders/directions  to  the  State  Governments  which  have  not

 so  far  implemented  the  laws  for  the  welfare  of  the  construction  workers,  and  if  not,  the  reasons  thereof.

 MR.  SPEAKER:  The  Central  Act  should  be  applicable  everywhere.

 SHRI  OSCAR  FERNANDES:  Sir,  we  have  taken  up  the  matter  with  every  State.  Eighteen  major  States  in  the  country  have  already

 accepted  and  implemented  it  also.  We  are  trying  to  bring  in  line  the  rest  of  the  States,  and  we  are  monitoring  the  matter  on

 regular  intervals  to  see  that  every  State  will  implement  this  law.

 MR.  SPEAKER:  Q.  No.  250  Shri  Raghunath  Jha  not  present.

 Q.  No.  21  Shri  Harisinh  Chavda  not  present.

 Shri  Mansukhbhai  D.  Vasava  not  present.

 (0.  No.  252  Shri  M.P.  Veerendrakumar.  [hi2

 (Q.  No.  252)

 MR.  SPEAKER:  I  have  got  you  the  reply.  Now,  Question  Hour  is  over.

 12.00  hrs.


